
Bicyklista.   Foto: Petr Šaloun

STARÁ BĚLÁ

Urgentní telefonní číslo Městské policie - IVC Ostrava-Jih, Kaminského 636/12 - 950 734 156.
Také lze volat 156 (obě telefonní čísla fungují 24 hodin denně)

! volat při páchání jakékoliv trestné činnosti nebo v případě pohybu podezřelých osob

OHLASY OBECNÉ A OBECNÍ ČÍSLO 6 ČERVEN 2017  ZDARMA •  • • 

Starobělské pohledy
Povedl se vám pohledný snímek Staré Bělé?

Pošlete nám jej na e-mail starobelsky.zpravodaj@gmail.com.

Rádi jej otiskneme. (red)

Výroční jízda krajinou

745 let
1272                   2017

Nejstaršímu bude letos 82 a patří 

mezi vůbec nejaktivnější cyklisty 

našeho klubu s „nájezdem“ někde 

mezi 5-6 tisíci kilometry ročně – je to 

starobělský Dalibor Šplíchal.

 Převládali místní cyklisté, ale byly 

zde skupinky účastníků ze Staré Vsi, 

Nové Bělé, Krmelína a Hrabové. 

Jednotlivci pak z Paskova, Výškovic 

a blízkých sídlišť. 
Pokračování na straně 8

 V sobotu 27.5.2017 se po deváté 

ráno u starobělské Sokolovny začali 

sjíždět příznivci cyklistiky, aby se zú-

častnili slavnostní jízdy krajinou 

pořádané místními nadšenci u pří-

ležitosti 110.výročí založení Klubu 

českých velocipedistů ve Staré Bělé.

 Nakonec jich do prezentační listi-

ny paní Jarka Dynowska zapsala 57. 

Nejmladšímu bylo devět let a spolu se 

svým dědou přijel z Frýdku-Místku. 

Pridejte se k nám a užijte si 
pekný den pro celé rodiny

Registrujte se na:
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Získejte nový kotel a bez fronty! 
 V březnu vyhlásilo Ministerstvo 

životního prostředí druhou výzvu 

na kotlíkové dotace pro kraje. Mo-

ravskoslezský kraj v ní obdrží téměř 

900 milionů korun. V rámci těchto 

dotací tak bude možné vyměnit 

až 8000 starých neekologických 

kotlů. 

Co jsou kotlíkové dotace?

 Předmětem dotace je výměna stá-

vajících ručně plněných kotlů na tu-

há paliva za nové účinné nízkoemisní 

tepelné zdroje. V České republice 

a zvláště v Ostravě je ovzduší dlouho-

době velmi znečištěné. Ve velké míře 

se na tom podílejí neekologické, nej-

častěji uhelné kotle. Ministerstvo ži-

votního prostředí se rozhodlo s touto 

situací bojovat příspěvkem na nákup 

nového kotle. Finanční podpora 

na výměnu kotlů na pevná paliva 

v rodinných domech je poskytována 

na území našeho města prostřed-

nictvím projektu Moravskoslezského 

kraje, který je příjemcem podpory 

z Operačního programu Životní pro-

středí 2014 – 2020 (OPŽP).

Kde získáte informace?

 Stejně jako při první výzvě kotlí-

kových dotací se bude pro zájemce 

o výměnu kotlů pořádat v Ostravě 

šest seminářů. V jejich rámci budou 

zaměstnanci Krajského úřadu a Ma-

gistrátu města Ostravy podávat 

informace o podmínkách poskyto-

vání kotlíkových dotací. Vysvětlí, jak 

vyplnit elektronickou žádost a odpo-

ví na případné dotazy. Termíny semi-

nářů a místo jejich konání najdete 

v přiložené tabulce. 

Semináře ke kotlíkovým dotacím

26. 6. v 16.00 

Obřadní síň Úřadu městského

obvodu Krásné Pole

28. 6. v 16.00 

Společenský dům

v Ostravě-Bartovicích

10. 7. v 16.00 

Dům s pečovatelskou službou

Bělásek, Nová Bělá 

12. 7. v 16.00 

Kulturní dům Ostrava-Muglinov

24. 7. v 16.00 

Magistrát města Ostravy

31. 7. v 16.00 

Kulturní dům Ostrava-Hošťálkovice

 Žadatelé budou mít také možnost 

informovat se v kontaktním infor-

mačním místě, které bude otevřeno 

v přístavbě budovy Nové radnice 

na ulici Sokolská třída (bývalé zlat-

Druhé kolo kotlíkových dotací

začne 29. června, využijte příležitost

nictví). Bližší informace budou zve-

řejněny prostřednictvím webových 

stránek http://ostrava.cz nebo 

https://dycham.ostrava.cz.

Doporučujeme také pravidelně sle-

dovat webové stránky Moravsko-

slezského kraje https://lokalni-

topeniste.msk.cz/, případně využít 

„kotlíkovou linku“ 595 622 355 nebo 

„kotlíkový e-mail“ kotliky@msk.cz

Pro koho je dotace určena

Vlastníte rodinný dům? Používáte 

k jeho vytápění kotel na pevná paliva 

s ručním přikládáním, který nesplňu-

je požadavky 3. třídy dle EN 303-5? 

Pokud ano, je kotlíková dotace urče-

na právě vám.

Na jaké typy kotlů se dotace 

vztahuje?

Předmětem podpory přidělované 

konečným uživatelům bude výměna 

kotlů na pevná paliva s ručním při-

kládáním za:

• tepelné čerpadlo,

• kotel pouze na biomasu (s ručním 

plněním i automatický),

• automatický kotel na uhlí a bio-

masu (kombinovaný),

• plynový kondenzační kotel.

Výčet podporovaných zařízení bude 

uveden v seznamu výrobků a techno-

logií, který bude k tomuto účelu ve-

den Státním fondem životního pros-

tředí ČR (SFŽP ČR) na „svt.sfzp.cz“. 

Tento seznam se v současnosti aktu-

alizuje a bude průběžně doplňován.

Kolik peněz můžete získat?

• na automatický kombinovaný kotel 

 – 75 % ze způsobilých výdajů,

 max. 75 000 Kč

• na plynový kondenzační kotel 

 – 75 % ze způsobilých výdajů,

 max. 95 000 Kč

• na kotel na biomasu  s ručním plněním

 – 80 % ze způsobilých výdajů,

 max. 100 000 Kč

• na kotel na biomasu (automatický) 

 – 80 % ze způsobilých výdajů,

 max. 120 000 Kč

• na tepelné čerpadlo 

 – 80 % ze způsobilých výdajů,

 max. 120 000 Kč

 Občané v oblastech s nejvíce zne-

čištěným ovzduším získají bonus 

ve výši 7500 Kč, každá výměna kotle 

bude navíc podpořena příspěvkem 

kraje, a to jednotnou částkou 7500 Kč. 

 Kdo se rozhodne kombinovat kotlí-

kovou dotaci s žádostí o podporu 

v programu Nová zelená úsporám, 

může získat další bonus ve výši 

až 40 000 Kč.

Město Ostrava

Město Ostrava přispěje žadatelům 

vlastnícím rodinný dům na území 

města jednotnou částkou 10 000 Kč. 

Tato částka bude poskytnuta vlast-

níkům rodinných domů na území 

města za podmínky, že ke dni podání 

žádosti o dotaci nejsou vůči městu, 

jeho orgánům a/nebo jím zřízeným 

a založeným právnickým osobám 

v prodlení se splněním jakékoliv pe-

něžité povinnosti. Tato bezdlužnost 

bude prokazována čestným prohlá-

šením.

Na co lze kotlíkovou dotaci využít?

• na pořízení nového ekologického 

zdroje tepla a jeho montáž,

• na stavební práce, dodávky a služ-

by bezprostředně související s poří-

zením nového zdroje vytápění nebo 

úpravou stávajícího,

• na náklady na zkoušky nebo testy,

• na náklady na projektovou doku-

mentaci. 

Tyto náklady nezahrnují náklady 

na zpracování žádosti.

Důležité informace

•  V tomto kole nebudou podporová-

ny kotle výhradně na uhlí a kombi-

nované kotle (uhlí/biomasa) s ručním 

přikládáním.

• Na dotaci mají zájemci nárok pouze 

v případě nahrazení kotle na tuhá 

paliva.

• K prokázání podmínky, že měněný 

kotel nesplňuje 3. – 5. emisní třídu, 

budou žadatelé povinni předložit do-

klad o kontrole technického stavu 

a provozu kotle (jedná se o revizi, 

kterou byli všichni majitelé kotlů 

na tuhá paliva o příkonu 10 – 300 kW 

napojených na teplovodní soustavu 

ústředního vytápění domu povinni 

si nechat zpracovat do konce roku 

2016). U kotlů, které byly vyměněny 

před 31. 12. 2016, bude možné tento 

dokument nahradit jiným dokladem 

prokazujícím třídu kotle (fotografie 

štítku kotle, návod k obsluze či jiné 

dokumenty), případně čestným pro-

hlášením.

• Na rozdíl od 1. kola není ve 2. kole 

kotlíkových dotací požadována reali-

zace tzv. mikro-energetického opa-

tření.

•  Jako způsobilý výdaj bude možné 

uplatnit výdaj, který vznikl a byl uhra-

zen příjemcem podpory od 15. čer-

vence 2015.

•  Žádosti budou podávány elektro-

nickou formou.

Kdy to vše vypukne?

Krajský dotační program pro občany 

bude vyhlášen 29. června, s příjmem 

žádostí se počítá od 5. září.          (gb)

Renomovaná  stavební společnost
s provozovnou v Jistebníku  

přijme do pracovního poměru:

ZEDNÍKY A DĚLNÍKY
DO STAVEBNÍCH PROFESÍ 

Požadujeme: 
 aktivní přístup k práci, 

znalosti základních stavebních postupů,
 časová flexibilita (práce po celé ČR)

Nabízíme:

výdělky až 27 000 Kč/měsíčně
nástup ihned,

 dlouhodobě stabilní pracovní zázemí

Volejte na tel. čísla: 596 139 284 
      596 139 270 nebo 602 774 776 
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26. 8. 2017 sobota 21.00

Letní kino
zahrada restaurace
u Katolického lidového domu

4.6.2017 neděle 16.00

Odpolední posezení
s Bigbandem
Rudolfa Sochora
a svatodušní vaječinou
Zahrada Katolického domu

Srdečně zve KDU-ČSL

 Upozorňujeme čtenáře, že poboč-
ka Knihovny města Ostravy ve Staré 
Bělé bude celý srpen kvůli rekon-
strukci uzavřena. Knihy zapůjčené 
v červenci budou půjčovány na dva 
měsíce. Nezapomeňte si přijít pro 
dostatek četby na léto!

Půjčovní doba v  červenci:

pondělí 12 – 18 hodin.

 V září se budu těšit na všechny čte-
náře v  knihovně!

Vaše knihovnice Pavla Řehová

Srpnové

uzavření

knihovny

KOMINICTVÍ Radovan Polakovič IČ: 74447971

Nabízím Vám:

Pravidelnou kontrolu spalinových cest dle vyhlášky č. 91/2010 Sb. 

se zprávou o provedení kontroly 280 Kč (možno v sobotu i v neděli)

Čištění komínů a kouřovodů, vložkování a opravy komínů.

Nízké smluvní ceny!!

Tel: 605 379 799, e-mail: kominictviradovan@seznam.cz

  Svatováclavský hudební festival 

zve na letní koncert ve Staré Bělé, 

který se uskuteční v neděli 18. červ-

na od 18 hodin v Husově sboru v rám-

ci cyklu Čtvero ročních období. Náv-

štěvníci se mohou těšit na trio 

Classico Terzetto Italiano, hrající 

na flétnu, housle a kytaru. Italští 

hudebníci, specializující se na inter-

pretaci na autentické staré nástroje, 

zahrají skladby Ferdinanda Caru-

lliho, Francesca Molina a Wenzes-

lause Matiegky. „Neapolský skla-

datel Ferdinando Carulli je jedním 

z největších autorů skladeb pro trio 

flétna – housle – kytara. Tato formace 

se stala velmi populární v prvních 

letech 19. století, kdy hudba přestala 

být doménou šlechty nebo vyšších 

vrstev společnosti,“ upřesnil člen 

Classica Terzetta Italiana Francesco 

Biraghi, který hraje na nástroj lon-

dýnského stavitele kytar Louise 

Panorma z roku 1838.

 Vstupenky lze zakoupit v předpro-

deji na obecním úřadu ve Staré Bělé 

nebo přímo na místě 30 minut před 

zahájením koncertu. Plné vstupné 

stojí 150 Kč, zlevněná vstupenka 

pro studenty, seniory a držitele prů-

kazu ZTP 100 Kč. 
Michaela Vávrová

Soutěž o vstupenky
Chcete vyhrát lístky na staro-

bělský koncert?

 Odpovězte na soutěžní otáz-

ku: Kolik koncertů v letošním 

roce zrealizuje Svatováclav-

ský hudební festival?

 Správné odpovědi pošlete 

na e-mail info@shf.cz, výherce 

budou pořadatelé informovat 

e–mailem a na Facebooku.

 Vstupenky budou k vyzvednutí 

před koncertem.

Stará Bělá bude hostit koncert italského tria

Neděle

18. června

od 18 hodin

v Husově sboru

ve Staré Bělé

Classico
Terzetto
Italiano

10.6.2017 sobota 17.00

Zakončení sezóny
FK Stará Bělá
Poslední letošní domácí zápas
spolu s oslavami úspěšné sezóny
a postupu do krajského přeboru.

Hřiště Fotbalového klubu Stará Bělá

18. 6. 2017 neděle 18.00

Classico Terzetto
Italiano
Koncert italského tria v rámci 
cyklu Čtvero ročních období

Husův sbor Stará Bělá

24. 6. 2017 sobota 21.00

Letní kino
zahrada restaurace
u Katolického lidového domu

Kam v srpnu

22. 7.  2017 sobota 21.00

Letní kino
zahrada restaurace
u Katolického lidového domu

Kam v červenci

Kam v červnu

17. 6. 2017 sobota 8.30

Léto na kole
cyklovyjížďka pro celé rodiny
po okolních obcích a obvodech
se startem u Sokolovny
ve Staré Bělé

Červen v knihovně
Úkoly z klobouku
 zábavné úkoly ke Dni dětí o sladkou odměnu

čtvrtek 1. 6. během půjčování

Těšíme se na prázdniny
kvíz pro dětské čtenáře na téma prázdniny

celý měsíc během půjčování

Ostrava v písmu i fotografii
tematická výstava knih k 750. výročí Ostravy 

celý měsíc během půjčování
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PROVOZNÍ DOBA HŘIŠTĚ 
pro veřejnost

Od začátku měsíce května je otevřeno pro veřejnost školní hřiště 

při Základní škole Ostrava-Stará Bělá. Tento projekt je uskutečněn 

za finanční podpory Statutárního města Ostravy, kterému tímto 

děkujeme.

Správci hřiště:  JAROMÍR KLEČKA, JOSEF MAIER

V případě nepřítomnosti správce je hřiště uzavřeno! 

Možnost zapůjčení sportovního vybavení

(tenisová síť, volejbalová síť, florbalové branky)

u správců hřiště.

        

   KVĚTEN

  pondělí – neděle 16:00 – 18:00

   ČERVEN – SRPEN

  pondělí – neděle 16:00 – 20:00

   ZÁŘÍ

  pondělí – neděle 16:00 – 18:00

Organizované složky mají dle rozpisu rezervací

v určeném prostoru hřiště přednost.

Petr Zezulka

  Ve dnech 28. března až 10. dubna 

2017 se 19 dětí třídy 2. B zúčastnilo 

ozdravného pobytu ve Velkých Karlo-

vicích.  Děti si v zdravotně příznivém 

prostředí hrály, sportovaly, soutěžily 

i tvořily, velký důraz byl kladen 

na týmovou práci, čestné jednání 

a kamarádské vztahy. Cílem pobytu 

bylo zlepšit zdraví dětí, zvýšit jejich 

fyzickou zdatnost a získat kulturní 

i environmentální povědomí o dané 

lokalitě. 

 Díky sdružení Kulturní dědictví 

Velkých Karlovic jsme se seznámili 

s tradičními činnostmi Valachů, plo-

dinami dané oblasti i s každodenní 

prací dětí v dávných dobách. Velké 

poděkování patří také panu faráři 

z  to, že nás provedl barokním dřevě-

ným kostelem Panny Marie Sněžné 

z roku 1754, který je významnou 

a nepřehlédnutelnou dominantou 

Velkých Karlovic. 

 Celodenní výlet vláčkem do Vsetí-

na a absolvování dvou výukových pro-

gramů - Letíme Vesmírem a Země, 

divoká planeta, vzbudil u našich zví-

davých dětí nadšení. Exkurze ve sklár-

ně Crystalexu v Karolince i návštěva 

soukromé sklářské dílny pana Horáka 

byla pro nás také nezapomenutelným 

zážitkem.

 Děti ale nejraději vzpomínají 

na celodenní výlet do zoologické 

zahrady v Lešné, kde jsme absolvovali 

s průvodcem ZOO výukový program 

Voda a měli jsme možnost krmit 

a hladit rejnoky. 

Ozdravný pobyt

 Turistickou zdatnost ukázaly děti 
při celodenním výletě na Soláň 
a ke Karlovskému jezeru i na men-
ších túrách, například k jelení a srnčí 
oboře, dančí oboře i na ranč, kde si 
každé dítě vyzkoušelo jízdu na koni. 
Viděli jsme sázení malých sazenic 
smrčků i práci lesních dělníků.

 Díky environmentálnímu školiteli, 

paní Zvěřinové, se děti seznámily 

s vodními živočichy i místní faunou 

a flórou. S radostí zjišťuji, že i po ur-

čité době si děti stále pamatují celé 

názvy rostlin a živočichů, které měly 

možnost pozorovat.

 Po celou dobu pobytu jsme hráli 
hru Mravenci a týmy získávaly 
za splnění úkolů body, Ferdíky. Děti 
přistupovaly ke každé aktivitě s ne-
falšovaným nadšením a s velkým 
nasazením. K příjemnému prožití 
ozdravného pobytu přispívala i skvě-
lá kuchyně horského hotelu Kyčerka 
a vstřícný personál, který často děti 
chválil za jejich vzorné chování. 

 Děkujeme Sdružení rodičů při Zá-
kladní škole v Ostravě - Staré Bělé 
za finanční příspěvek na nákup 

výtvarného materiálu a cen pro 
všechny týmy. 

 Děti přijely domů po čtrnácti 
dnech nejen zdravější a fyzicky 
zdatnější, ale také sebevědomější. 
Mám pocit, že se k sobě najednou 
chovají laskavěji a s větším porozu-
měním. 

 Touto cestou bych také chtěla po-
děkovat Statutárnímu městu Ostra-
va za přidělenou dotaci na ozdravný 
pobyt.

Mgr. Pavla Gavlová
vedoucí pobytu
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 Mladí starobělští muzikanti zahrá-
li a zazpívali na jedinečném koncertě 
v Husově sboru. Poslední květnovou 
neděli odpoledne se tu po roce znovu 
konalo setkání Já jsem muzikant 
a přicházím ze Staré Bělé. 

 „Pořád koncertujeme v Základní 
umělecké škole v Hrabůvce. Tohle je 
jiné. Poprvé vystupuju v Bělé,“ uved-
la šestnáctiletá Starobělanka Klára 
Kutáčová. Studentka kvinty gymná-
zia v Hrabůvce hraje šest let na kyta-
ru. „Trému nemívám a nemám ani 
teď. Podívat se přijdou rodiče 
a babičky,“ hlásila.

 To další hráčka na kytaru, deseti-
letá Natálie Horálková ze 4.B zdejší 
základní školy nervózní byla. „Řeknu 

si, že to zvládnu. Je to o to horší, že je 
tu tolik příbuzných a známých.“ 
V publiku jí fandila maminka, babič-
ka, teta i sestřenice. „Paní učitelka 
se jí ptala, zda si tu chce zahrát. Při-
pravila si tři skladby,“ upřesnila 
máma Gabriela Horálková.

 „Přišly jsme fandit. Byly jsme tu 
už vloni, vystupovala naše Anička. 
Líbilo se nám tu moc. Letos hraje ne-
teř a děti kamarádů. Je to super ak-
ce,“ doplnila teta Zuzana Šubertová.

 Organizátorka koncertu, houslist-
ka Janáčkovy filharmonie Lenka 
Hejnešová, si dala velmi záležet, 
aby nabídla jiné vystupující, než byli 
v 1. ročníku. „Neopakuje se nikdo 
z loňských účinkujících.

Mnoho libých tónů, pak domácí buchty,

to byl koncert v husitském kostele

Koncert zahájili malí starobělští flétnisté.

 Letos se představí flétny příčné 
i zobcové, housle, zpěv, kytary, klavír, 
a dokonce uslyšíme i violu,“ vyjme-
novala. „Nikdy jsem nebyla organi-
zační typ. Vplula jsem do nepozna-
ných vod, ale začíná mě to bavit, 
protože poznávám stále nové muzi-
kanty. Odměnou jsou jejich krásné 
výkony, na kterých se velkou měrou 
podíleli i jejich učitelé, kterým tímto 
také moc děkuji, a těším se na další 
spolupráci,“ dodala.

 Farářka Husova sboru Gabriela 
Bjolková provázela nedělní muzicíro-
vání slovem a měla z programu vel-
kou radost. „Osobně jsem hudbymil 
a mým cílem je otevřít zdejší pros-
tory pro Běláky a jejich potřeby. 
Kultura jakéhokoli druhu je u nás 
vítána.“

 Nadšeně shromažďovala informa-
ce o vystupujících, aby je obecenstvu 
představila. „Líbí se mi, jak je tato 
generace tvůrčí, jak širokou škálu 

zájmů ty děti mají. Hudební, jazy-
kové, pohybové kroužky. A že si tu 
pestrost uchovávají i ti starší. Jsou 
moc fajn – aktivní, nadšení. Lence 
Hejnešové se podařilo vytipovat 
a najít úplně nové tváře, než pro loň-
ský první ročník. To značí, že Stará 
Bělá má velký potenciál. Lenka je 
lovec bělských talentů,“ dodala 
s úsměvem.

 Spokojené byly i členky komise 
pro občanské záležitosti, která akci 
podporuje. Pro vystupující i návštěv-
níky přinesly domácí buchty a zákus-
ky - po koncertě se nešlo domů, ještě 
se chvíli zůstalo a povídalo. „Praha 
má Pražské jaro, my máme Muzi-
kanty,“ radovala se členka komise 
a zastupitelka Ivana Richterová, za-
tímco Lenka Hejnešová už přemíta-
la nad plány pro ročník 2018: „Měly 
by být i žestě, už je mám slíbené. 
Prý nám v Bělé dorůstají šikovní 
trumpetisté.“

(joh)
V sále bylo plno, publikum tvořili především příbuzní a kamarádi účinkujících.

 Prezentacemi ve dnech 26., 27. 

a 28. dubna 2017 vyvrcholil v naší 

škole projekt Den Evropy, na který se 

žáci připravovali již od poloviny dub-

na. Švédsko, Francie, Itálie, Španěl-

sko, Německo, Řecko, Portugalsko, 

Polsko a Maďarsko byly země, které 

žáci šestých až devátých tříd před-

stavovali svým spolužákům.

 Cílem projektu bylo pochopení 

různorodosti států a obyvatel Evro-

py. Prezentace byly zaměřeny nejen 

na historii, tradice, jazyk a kulturu 

daných zemí, ale dotýkaly se i sociál-

ních témat, která současná Evropa 

řeší.

 Třída 6. A seznámila diváky během 

své prezentace se zajímavými místy, 

výrobky a osobnostmi Švédska. 

Představila se nám mimo jiné Pipi 

Dlouhá punčocha anebo legendární 

skupina ABBA.

 V 6. B nás vlak TGV provezl vyso-

kou rychlostí napříč Francií. Během 

zastávek jsme mohli fandit závodní-

kům Tour de France anebo si vyzkou-

šet odvahu v známé soutěži Pevnost 

Boyard.

 Italská Verona se stala dějištěm 

příběhu o Romeovi a Julii v třídě 6. C. 

Se svými vynálezy a díly nás sezná-

mili slavní italští rodáci, např. Leo-

nardo da Vinci a Galileo Galilei. 

 Býčími zápasy a španělskou kuchy-

ní nás provedla třída 7. A. Nechyběl 

ani žhavý španělský tanec a výstava 

děl slavného Pabla Picassa.

 Trabantem jsme se vydali v 7. B 

na cestu po Německu. Průvodci se ta-

ké zmínili o bavorském zámku Neu-

schwanstein, který inspiroval i Walta 

Disneyho při „stavbě“ hradu pro 

Šípkovou Růženku. Během scénky 

jsme se mohli dozvědět, na čem si 

Němci rádi pochutnají.

 Na létajícím koberci jsme se pře-

pravili spolu s 8. A do další evropské 

země – Řecka. Všechny diváky určitě 

zaujala stínohra, během níž nám žáci 

představili řecké bohy a bohyně. 

Nechyběla scénka v restauraci 

vedená v řečtině.

 Netradiční byla i prezentace třídy 

8. B, v níž se prostřednictvím sou-

těže Co na to Portugalci mohli diváci 

dozvědět to nejzajímavější ze života 

obyvatel dané země. Například to, 

že novoroční tradicí je pojídání 12 ro-

zinek spolu s vyslovením přání na kaž-

dý měsíc v roce. Také už všichni víme, 

jak vypadá Portugalský vodní pes.

 Vědkyni Marii Curie-Skłodowskou 

nebo slavného polského skokana 

na lyžích Adama Małysze nám před-

stavili žáci 9. A. Formou scénky nám 

deváťáci také přiblížili život Poláků 

žijících a pracujících v zahraničí.

 V třídě 9. B jsme se mohli podívat 

do pravých maďarských lázní a zhléd-

li jsme tradiční maďarský tanec. 

Nechyběla ani ukázka maďarštiny.

 I v letošním školním roce nás na-

vštívili žáci 1. stupně. Partnerské tří-

dy si pro nás připravily některé další 

informace o vylosovaných zemích 

a přinesly nám dárky reprezentující 

danou zemi.

 Zakončením Dnů Evropy bylo 

předávání diplomů udělených kolek-

tivem vyučujících a dortů, které zís-

kaly třídy na základě bodového ohod-

nocení uděleného samotnými žáky.

Hodnocení vyučujících:

1. místo získala za prezentaci Fran-

cie třída 6. B, 2. místo obsadila třída 6. 

C se svou prezentací Itálie a o 3. mís-

to se letos podělily hned dvě třídy, a to 

8. B za prezentaci Portugalska a  9. B 

za informace o Maďarsku.

Hodnocení žáků:

1. místo vybojovala třída 9. B a jejich 

Maďarsko, 2. příčku obsadila třída 

6. B s Francií a o 3. místo se opět po-

dělily dvě třídy, tentokrát 6. C za pre-

zentaci Itálie a 8. B za prezentaci 

Portugalska.

Pochvala patří všem třídám druhého 

stupně, které si prezentace připra-

vily. Velmi děkujeme Sdružení rodičů 

za poskytnutí finanční částky určené 

na zakoupení pomůcek pro výzdobu 

tříd a také odměn.

Soňa Šigutová

Projekt DEN EVROPY
v Základní škole Ostravě-Staré Bělé
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 Na počkání dokáže otevřít snad 
každé dveře od domu, i ty od auta. 
Postupuje hbitě, ale s citem, tak aby 
nenadělal zbytečnou škodu.

 Svou vytříbenou techniku a oteví-
rací know how nabízí Karel Bartoš 
jako pomoc lidem, kteří si v roztrži-
tosti zabouchnou klíče, ztratí je, 
zalomí v zámku, zapomenou na dru-
hém konci republiky nebo se jim 
zámek či vložka prostě pokazí.

 „Když jdu ke dveřím, musím je ote-
vřít. Nesnesl bych pocit, že bych zkla-
mal zákazníka. Když jsem začínal, 
občas jsem zavolal na pomoc kolegy, 
ale velmi rychle jsem přišel na to, 
že na tom nejsou lépe než já. Rychle 
jsem se vypracoval. Někdy se na mě 
obrací i policie ohledně případů, kdy 
potřebuje demonstraci, co je a není 
technicky možné,“ popisuje.

 Vyučený zámečník a absolvent 
strojní průmyslovky začal po revolu-
ci podnikat s pneuservisem, po dvou 
letech ale zacílil na klíčnictví a zá-
mečnickou pohotovost. Dnes ve fir-
mě pracuje i jeho žena Iva a další dva 
zaměstnanci. „Zabouchnuté dveře 
otevírám bez poškození, ale u zamče-
ných dveří to moc nejde. Tam už mu-
síte většinou vložku odvrtat, odfré-

Paní v negližé i zuřivý manžel -

klíčník v terénu zažije všelicos

zovat, nebo u jednodušších vložek 
vyplanžetovat.“

 Základem jsou znalosti, zkušenos-
ti a výbava: „Je potřeba mít hodně 

otevíracích přípravků a taky s nimi 
umět zacházet. A musíte umět dveře 
nejen otevřít, ale taky znovu zabez-
pečit,“ vysvětluje zkušený zámečník.

 O práci spolu s manželkou debatu-
je i na pravidelných procházkách 
Bělou. „Chodím a dívám se, jak je 

kdo zabezpečený. Někdo má dům 
hodně zabarikádovaný, třímetrový 
plot, druhý zase všechno otevřeno, 
odkryto. Největší chybou, kterou lidé 
dělají, že zabezpečení objektu nebe-
rou komplexně. Koupí nejlepší vlož-
ku do dveří, ale zárubně na vchodo-
vých dveřích jsou obložkové, ty jsou 
snadno překonatelné. Dobrá musí 
být zárubeň, dveře, kování i vložka,“ 
radí Karel Bartoš.

 Když vyráží k zavřeným dveřím, 

musí vždy nejprve ověřit, zda v domě 

či bytě člověk, který si ho objednal, 

skutečně žije. V dokladech zkontro-

luje, zda sedí trvalé bydliště, zeptá se 

souseda či na bytovém družstvu, 

nahlédne do katastru nemovitostí 

a nechá si informace potvrdit.

 Karel a Iva Bartošovi
 klíčnictví, zámečnická pohotovost

• firma nesoucí jméno svého maji-

tele a zakladatele Karla Bartoše 

sídlí na ostravských Pískových 

Dolech, v oboru výroba klíčů, 

klíčnictví působí pětadvacet let

• Karel Bartoš pochází z Paskova, 

jeho žena Iva z Fryčovic, ale spo-

lečně léta žijí i podnikají v Ostra-

vě, Starobělany se stali před 

dvěma lety, kdy si postavili vlastní 

domek

• mají dceru Janu (35) a vnuka 

Vojtěcha (3,5)

• rádi cestují, věnují se společen-

skému tanci a společným procház-

kám

 Klíčnické rady

pozor na zadní dveře

častou chybou je jejich nedostatečné 

zabezpečení, je třeba obejít celý dům 

a slabá místa co nejlépe zabezpečit

nevystavujte vysoký žebřík

visí-li někde u domu, zloději mají 

snadnou cestu třeba i přes střešní 

okno

vysoká cena nemusí značit kvalitu

na trhu je celá řada vložek, zámků, 

zabezpečení oken i dveří a ne vždy je 

kvalitní, byť je cena vysoká

záleží na pevnosti zárubně

bez ohledu na kvalitu zámku či vlož-

ky někdy zloději stačí zapáčit a dos-

tat se dovnitř skrz zárubeň, vyplatí 

se vícebodové zamykání

kolik klíčů nosíte?

určitý typ vložek lze sjednotit na je-

den klíč

ověřte si certifikaci

ne všechny bezpečnostní vložky, 

zámky a kování jsou v Česku certi-

fikovány, ideální je nechat si odborně 

poradit

není nutné rozbíjet autosklo

zabouchnuté auto se dá otevřít i šetr-

něji, než že rozbijete sklo

Firma manželů Bartošových má velmi originální zacílení: klíčnictví.

„Klíče si často zabouchnou pejskaři 
v panelácích – člověk jde se psem 
ven, pes mu uteče na chodbu, on vy-
běhne za ním, vítr foukne a dveře se 
přibouchnou. Pak je častá situace, 
kdy manžel a manželka nebo rodič 
a dítě odcházejí společně, každý 
z nich si myslí, že klíče má ten druhý. 
Nebo si omylem vezmete jiné klíče, 
přibouchnete a ty správné máte 
vevnitř,“ líčí zkušenosti z terénu. 
„Moje rada zní: Zavírejte dveře 
pomocí klíče. Ale stejně – pak se něco 
děje, člověk pospíchá a i tak si 
zabouchne.“

 Klíčnické řemeslo má rád, i po pět-
advaceti letech se těší na každou no-
vou výzvu v terénu. „Každé dveře 
jsou jiné, jiný je zámek, vložka. U ro-
dinných domů se dveře většinou 
zabouchnutím zamknou a otevření 
se stává oříškem. Svou práci mám 
rád, je i mým koníčkem.“ A rozhodně 
se při ní nenudí. „Někdy to jsou his-
torky, které člověk nevymyslí. Třeba 
mladá žena, která si zabouchla 
dveře, klíče zůstaly uvnitř a ještě si 
do dveří přibouchla šaty. A protože 
bylo léto, nevzala si pod ně vrchní 
prádlo. Takže pak jen v kalhotkách 
běhala po paneláku a sháněla po-
moc. Když jsem přijel já, už na sobě 
měla župan,“ říká pobaveně. „Ale za-
žil jsem i případy, kdy mi šlo o život. 
Mířili na mě zbraní, musel jsem čelit 
útoku nožem nebo mě honil rozlíce-
ný manžel. Také případy, kdy je 
v bytě či domě mrtvý člověk, jsem 
zažil nesčetněkrát. Až když člověk 
stojí tváří v tvář zoufalství pozůsta-
lých, uvědomí si, jak jsou jeho denní 
starosti malicherné.“

 Laikům rozhodně nedoporučuje 
pokoušet se dveře zdolat vlastno-
ručně. „Škody, které si způsobí sám 
nebo mu způsobí chytrý soused, kdy 
poškodí kování, vložku, zámek, jsou 
daleko vyšší než částka za samotné 
otevření.“

 A co ho zaručeně pobaví? Otevírá-
ní dveří v krimiseriálech. „Planžetu 
tam většinou strkají naopak. Prý to 
dělají schválně, aby se lidi neučili. 
Jen mi pak klienti radí, když si mě za-
volají, že to držím špatně, že to viděli 
v televizi jinak.“ 

Jana Fabianová
Iva a Karel Bartošovi s vnukem Vojtěchem.

Ve firmě pracují společně.
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Repete

 Majitel Mitsubishi ráno spěchal 

a zabouchl si klíče v autě. Chtěl ušetřit 

za otevření a rozbil si okénko. Není to 

tak jednoduché, protože se musí roz-

bít v určitém místě a ostrou hranou. 

Nakonec se mu to povedlo a v třesku-

tém mraze jel do skloservisu. Za za-

sklení okénka zaplatil 6500 Kč. Chtěl 

odjet a požádal o klíče od auta. Technik 

se na něj podíval a zaraženě řekl: „Já 

jsem Vám je přece dal.“ Oba se podí-

vali na sedadlo, kde klíče znovu ležely, 

a pán byl zase na začátku. Tentokrát 

už okno nerozbíjel. Zavolal klíčnickou 

službu.

Ženská logika
 Klient zavolal, že se vrátil ze slu-

žební cesty a nemůže svým klíčem 

otevřít byt. Musel jsem ověřit totož-

nost a trvalý pobyt a všechno se zdá-

lo v pořádku. Začal jsem otevírat byt, 

který byl skutečně dobře zabezpe-

čen. Dokončil jsem práci a po ote-

vření bytu ležel na komodě v předsíni 

klíč se vzkazem: „Miláčku, musela 

jsem vyměnit vložku, tady máš klíče 

a moc se na Tebe těším.“ Na tváři pá-

na se vystřídaly snad všechny barvy 

a já počkal, jestli nebudu muset volat 

sanitku. Pán se uklidnil a řekl: „Co se 

dá dělat. Teď tady položím klíče já 

a uvidíme, jak si manželka poradí.“

Psí kusy
 Samostatou kapitolou jsou příbě-

hy se psy. Například soudní otevírá-

ní - spousta lidí kolem, majitel nebyl 

doma a po otevření se z bytu vyřítila 

obrovská brazilská fila. Všichni utek-

li do patra, do výtahu a fila běžela pří-

mo ke mně a přišpendlila mě ke zdi. 

Tak jsem tam stál a čekal, jestli to 

přežiju. Naštěstí se chtěla jen mazlit, 

byla strašně dlouho sama. Tak jsem ji 

hladil a čekal na odborníky z odchy-

tové služby.

 Jsou i příběhy velmi nebezpečné. 

Paní měla v autě malé dítě a dva 

rotvajlery. Dítěti dala na hraní klíče 

a ono auto zamklo. Když jsem chtěl 

začít vpředu otevírat, psi přeskočili 

dopředu a útočili na dveře. Dítě bylo 

v sedačce mezi nima, takže ve velkém 

nebezpečí. Paní je musela zezadu 

volat. V nestřeženém okamžiku se mi 

podařilo auto otevřít. Nezodpověd-

nost rodičů je někdy nepochopi-

telná.

Klíčnické příběhy

Karla Bartoše
zaznamenala Iva Bartošová

 Dne 29. dubna 2017 se v našem 

okrese uskutečnil Svojsíkův závod, 

v letošním roce organizován skaut-

ským střediskem Strážci. Konal se 

v okolí Poruby, Svinova a Pustkovce, 

a proto byla vhodná znalost terénu.

 Závodu se zúčastnili za naše staro-

bělské středisko tři skupinky skau-

tek a jedna skupinka skautů. Společ-

ně jsme se setkali poblíž klubovny 

a společně se přemístili do Ostravy-

Poruby do základní školy Bulharská, 

kde samotný závod začal nástupem 

a vysvětlením pravidel. Startovalo 

zde deset skupinek skautek a stejný 

počet skautů. Po vyluštění křížovky 

se závodníci mohli přesunout na da-

né stanoviště, k plnění nejrůznějších 

úkolů. Závod testoval kupříkladu 

znalosti ve zdravovědě, orientaci 

v mapě nebo spolupráci. Po splnění 

těchto stanovišť se skauti a skautky 

Starobělské skautky jsou nejlepší v okrese
vrátili do školy a plnili dále brány, na-

příklad poznávání vlajek nebo šplh. 

Také zbyl čas na seznámení s ostat-

ními ostravskými oddíly a na společ-

nou neplánovanou hru. 

 Při konečném vyhlašování výsled-

ků jsme se dozvěděli, že se na prvním 

místě umístilo družstvo bělských 

skautek ve složení Klárka Slatinská, 

Viktorka Jurišicová, Anežka Stuchlá, 

Marie Dlouhá, Markétka Weismanno-

vá a Marta Olšovská a na druhém 

místě opět bělačky v sestavě Mirka 

Dlouhá, Katka Sýkorová, Katka 

Stuchlá, Terezie Jurišicová a Domini-

ka Olšovská. Oba týmy postoupily 

do krajského kola závodu. Další tým 

děvčat skončil na sedmém místě 

a skauti byli čtvrtí. Poté následovaly 

jen gratulace a oslavy. Den byl opět 

zakončen slavnostním nástupem.

Anna ŠugarováFirma manželů Bartošových má velmi originální zacílení: klíčnictví.

Firma manželů Bartošových má velmi originální zacílení: klíčnictví.

 Ráda bych touto cestou poděko-

vala paním učitelkám a dětem v ma-

teřské škole Mitrovická, že nám za-

půjčili jarní ozdoby pro Charitní dům 

sv. Václava v Heřmanicích. Ptáčci 

a jarní ozdoby přispěli k dobré atmo-

sféře v domově pro seniory a zkrášli-

li nám společné chodby.

 Na další spolupráci malých dětí 

a seniorů se těší 
Markéta Nováčková

vedoucí charitního domu sv. Václava

Poděkování
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 Většina jejich vrstevníků je ráda, 

když sedí doma v teple, oni mají věč-

ně nohy v pedálech. Těžko byste 

hledali čilejší partičku.

 V neformální skupince staroběl-

ských cyklistů a velocipedistů pře-

vládají penzisté. Peloton, jehož věko-

vý průměr je okolo pětašedesáti 

a sestává se ze Starobělanů a několi-

ka přespolních, vyjíždí celoročně 

na kratší i delší cykloakce. Společně 

najezdí skoro tisíc kilometrů za rok, 

ti nejpilnější individálně našlapou 

v součtu i osm deset tisíc. „Lojza 

Sosna vždycky najezdí nejvíc,“ jme-

nují oblíbeného kamaráda staro-

bělští cyklisté.

 Jejich cyklománie začala deset let 

nazpátek. Milovník starobělské his-

torie, cyklohistorie a dnešní kronikář 

Oldřich Dlouhý tehdy připomněl 

100.výročí založení Klubu českých 

velocipedistů ve Staré Bělé. Klubu 

dávno nefunkčního - na počátku dru-

hé války nuceně zaniklého.

 I tak to byl moment, od něhož 

se odpíchli. „Tehdejší starosta Josef 

Holáň u té příležitosti řekl: Doufám, 

že vyrazíme dříve než za sto let,“ vzpo-

míná Miloslav Hořínek. „Na kole se 

tady jezdilo dost, ale individuálně. 

Každý si jezdil sám.“

 „Hodně se jezdilo do obchodu, 

na pivo a tak,“ doplňuje ho s úsmě-

vem jeden z tahounů dnešního ne-

formálního starobělského cyklotýmu 

Dalibor Šplíchal. Funguje v něm jako 

hlavní poradce – zná spoustu tras 

i cílů, kam vyrazit.

 Někdejší tajemník Ladislav Dlou-

hý připomíná, že systematicky 

cykloaktivní v té době byly jen ženy-

Sokolky. „Společně jezdily vždycky 

v létě, když nebylo cvičení v Sokole. 

Každé pondělí. I já jsem byl přinucen 

s nimi párkrát jet.“

 Na oslavách neexistujícího staro-

bělského cyklospolku v roce 2007 

se shodli, že by stálo za to do toho 

znovu šlápnout. A od té doby jezdí 

jako diví. Vedoucích rolí se ujali 

muži, kteří se každou středu sejdou 

na poradě zvané tiskovka v místní 

Sokolovně. Tam se občas pohádají 

a následně rozhodnou, kdy a kam 

vyrazí. Miloslav Hořínek ještě týž 

večer, nejpozději však následující 

den obešle všechny, kdo jezdívají. 

Klub českých velocipedistů Stará Bělá

Cyklovášeň po starobělsku.

Nepřidáte se?

Zimní opékání.

„Mail posílám na padesát adres. 

Ale jezdívá nás porůznu. Někdy jsme 

tři, jindy nás jede pětadvacet.“

 Na kolo sedají vpodstatě celoroč-

ně. Nevyjíždějí pouze, když je na ces-

tě náledí a když venku leje. „Ale jak-

mile pršet přestane, už si voláme, 

že bychom jeli,“ povídá Miloslav 

Hořínek.

 Nepsaná dohoda velí, že dvacet 

kilometrů zvládnou na jeden zátah. 

„Pak musí být zastávka na občer-

stvení,“ říká Dalibor Šplíchal. Už ma-

jí oblíbené podniky – s vytříbenými 

pokrmy i přátelskou obsluhou. 

„V Bravatnicích U Ivoše je hospod-

ská Jarmilka, která cyklisty miluje. 

To je kultovní cyklistická hospoda. 

Rádi zastavujeme u Richarda nebo 

u Koníčka.“

 Každé září vyrážejí na pětidenní 

jízdu, pokaždé do jiného koutu 

Česka. Jezdí jich padesát a v takovém 

počtu už není snadné sehnat nocleh 

a zázemí. Přeprava na místo i domů 

je autem, na místě samém se šlape. 

„Po loňské Vysočině jsme se letos 

rozhodli pro Polabí, budeme kousek 

od Kolína,“ glosují.

 Sezonu se zpestřují i akcemi bez 

kol. Anebo s koly našich předků. 

„Tíhnu ke starým kolům, spolupra-

cujeme se spolkem v Hrabové. Set-

kání s dalšími, kteří mají na sobě 

pumpky, čepice, dámy mají krásné 

šaty, to mě naplňuje, dýchá to, má to 

atmosféru. Ale jezdit na starém kole 

je daleko náročnější. Má to jen jeden 

převod,“ říká Oldřich Dlouhý.

 Když se jich zeptáte, jak je možné, 

že jejich cyklistická vášeň neutuchá, 

odpovídají jako jeden muž: pohyb 

v dobré společnosti, co chtít víc. 

„Sport, kamarádi, nové krajiny,“ 

shrnuje to proskovický Karel Sýkora.

 Rádi mezi sebe pojmou kohokoli 

dalšího, stačí napsat na e-mail 

miloslav.horinek@seznam.cz a zařa-

dit se mezi ty, kdo dostávají infor-

mace o výjezdech. „Velmi děkujeme 

za podporu vedení úřadu i TJ Sokol 

Stará Bělá,“ uzavírá Oldřich Dlouhý.

Jana Fabianová

Starobělské grácie.

Máme nové dresy. Herálec 2010.
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 V roce 2007 zorganizoval Oldřich 

Dlouhý oslavy 100. výročí založení 

Klubu českých velocipedistů ve Sta-

ré Bělé. Součástí oslav byla výstava 

a slavnostní cyklojízda 2. června 

2007. Při projevu na cyklojízdě teh-

dejší starosta Staré Bělé Josef Holáň 

pronesl větu, která způsobila naše 

společné ježdění i další akce, které 

později přibyly: „Myslím si, že by-

chom na další jízdu nemuseli čekat 

dalších sto roků.”

 Hned po slavnostní cyklojízdě 

jsme se domluvili na pravidelné stře-

deční schůzce, později nazvané tis-

kovka, kde se domlouváme na vyjížď-

kách. První společná cyklojízda 

se uskutečnila ještě v červnu, násle-

dovaly pravidelně další, samozřejmě 

s ohledem na počasí. Sezónu jsme 

pravidelně zahajovali v dubnu cyklo-

výletem s názvem První styk se šlap-

kami (šlapka = pedál) a ukončovali 

28.10. cyklovýletem s názvem Vy-

pouštění duší.

 Tak to bylo několik let a pak jsme, 

zásluhou Dalibora Šplíchala, začali 

v každém roce vyjíždět dříve a končit 

později a v posledních letech začíná-

me sezónu 1. ledna účastí na tradiční 

Novoroční jízdě staroveských cyklis-

tů na Hukvaldy a končíme 31.12., 

pokud to počasí dovolí. Každoročně 

uskutečníme asi 30 jednodenních vý-

letů a od roku 2009 každý rok i jeden 

vícedenní. Tak už jsme navštívili 

Rokytno a Herálec na Vysočině, 

Vranovskou přehradu, Třeboňsko, 

Velké Pavlovice, Dačice a Šternberk. 

Počet účastníků na vícedenních zá-

jezdech se z původních 11 v roce 

2009 zvýšil na 40 v roce 2016.

 V rámci jednodenních akcí jsme 

v roce 2011 vyjeli na kolech z Ostra-

vice na Lysou horu a dojeli do Staré 

Bělé, podobně jako naši předchůdci 

v červnu 1922. V roce 2011 jsme dva-

krát vyjeli i na Praděd. Poprvé jsme 

vyjeli z Vrbna pod Pradědem a pak se 

vrátili zpět a po druhé z Hvězdy přes 

Praděd na Červenohorské sedlo, 

Videlské sedlo, Karlovu Studánku 

zpět na Hvězdu. Abychom nějak 

zvýraznili naši příslušnost k jednomu 

spolku, pořídili jsme si v roce 2010 

společné dresy v barvách červené, 

zelené a žluté. Každý si vybral barvu, 

jakou chtěl, ale všechny mají znak 

Staré Bělé a znak Klubu českých 

velocipedistů.

 Protože se nám zdálo, že by chtělo 

tu naši cyklistickou činnost nějak 

zpestřit, hned v září 2008 jsme uspo-

řádali smažení pobabčáků. Pro ty, 

kdo neví, co je pobabčák: na první 

pohled to vypadá jako bramborový 

placek čili bramborák, ale rozdíl je 

v tom, že bramborák se dělá z bram-

bor, zatímco pobabčak z kobzolí. 

Do roku 2011 se pořádala soutěž 

o nejlepší pobabčak, od roku 2012 

jsou pobabčaky kolektivní dílo. Každý 

přinese těsto, všechna se smíchají 

a smaží se. Od roku 2011 pravidelně 

škvaříme vaječinu, v roce 2014 při-

byly Rybí hody a loni a letos ještě 

Slavnosti sněženek, tedy kanec se 

šípkovou, se zelím i jinak. Na kance 

jsme si vydělali tím, že jsme mysliv-

cům vyrobili a pomohli postavit něko-

lik „kazatelen“ - to jsou ty vysoko 

postavené budky, kde myslivci čekají 

na zvěř.

 Kromě gastronomických akcí   spo-

lupořádáme s hokejisty v tělocvičně 

střelbu ze vzduchovky Vánoční salvy, 

pravidelně 28. září se zúčastňujeme 

výstupu na K1 (Krmelínský kopec), 

a když je v zimě na kolo kluzko 

a na běžky drsno, vypravíme se pěš-

ky na louky, kde cestou opečeme buř-

ty. Když je v okolí sníh, vyrazíme 

na běžkách. V letech 2008-2010 po-

řádal Franta Kutáč pro cyklisty auto-

busové běžkařské zájezdy do Bes-

kyd, ale teď už raději jezdíme na běž-

kách po rovině, kolem Odry s opéká-

ním buřtů. Na sněhu je to úžasné.

 Od loňského roku máme i prapor 

klubu, který jsme si nechali vyšít 

a který jsme uhradili z finančních 

darů členů a příznivců. A máme 

i menší cestovní prapor. A co je taky 

velmi potěšující, že v posledních 

třech letech dochází k omlazení na-

šeho peletonu o generaci mladšími 

cyklisty, či spíše cyklistkami.

Jezdíme a stavíme

 Informace o cyklistice ve Staré 

Bělé se nedá omezit pouze na výlety 

a putování na kolech. Ano, je to hlav-

ní, proč se takto děje, ale cyklisté byli 

úspěšní taky ve službě veřejnosti. 

 V roce 2011 se z iniciativy Karla 

Sýkory cyklisté pustili do generální 

opravy mostu Dalibor přes Mlynsku 

Struhu. Úspěch a ohlasy cyklisty po-

vzbudil. Zhotovili jsme trojmezníky 

Novodobá historie aneb uplynulá dekáda našima očima

Stará Bělá – Krmelín – Stará Ves 

a Stará Bělá – Polanka – Proskovice, 

opravily se vitrínky s obrázky sva-

tých a můstky Miloslav a Ladislav 

na Babi Huře. Přes mokřinu v Pales-

ku byla zhotovena Lojzova stezka 

a vyčištěny Karlova studánka a Stu-

dánka Pavel. Potřebnými jsou Most 

přátelství Václav i Lávka Pavel 

u Krmelína. Pokračuje vztyčování 

označníků na hranicích s pomístný-

mi jmény. Poutníci si mohou odpoči-

nout na lavičkách. Ani řezbáři neza-

háleli – řezali pro nás, Lysou horu, 

pro Lašské království i na Prašivou. 

 To všechno dělali sami cyklisté, 

turisté a hokejisté - tesaři, kopáči 

a natěrači. Hodně a nezištně pomá-

haly desítky dalších mistrů a přízniv-

ců. Jejich jména bývají ve Staroběl-

ském zpravodaji uvedena. Je to tak 

prosté – když se vidí smysl díla, tak se 

to dobrým lidem podaří. Tato činnost 

není jen o namáhavé práci, ale i o ve-

selých zážitcích. Například při re-

konstrukci můstků v Palesku (přes-

něji řečeno vybudování nových s náz-

vy Ladislav a Miloslav) nám práci 

ztěžoval nádměrný výskyt hřibů 

praváků pod nohami, proto jsme 

museli často přerušovat práci, ne-

chat některé silné jedince držet 

kládu na ramenou, hřiby vysbírat 

a pak jsme mohli do pracovního pros-

toru vstoupit a pokračovat v práci. 

Houbař pochopí.

 A jaký je vlastně smysl toho „budo-

vání“ a takového pojmenovávání? 

Mnohý! Především slouží svým úče-

lům. Jejich vznik sbližuje a povzbuzu-

je ty, kteří na nich dělají. Pojmenová-

ním veřejně děkujeme za podíl 

na tvorbě. Přispívají k místnímu po-

vědomí. Spolu s infotabulemi uleh-

čují pohyb v přírodě a inspirují nové 

aktivisty. Není jenom krásný pomíji-

vý sport, kilometry nebo společen-

ské akce. Výsledky jsou vidět a slouží 

dlouho.

Starobělští cyklisté

Historie

Budování mostu Dalibor.

Z projevu starosty Josefa Holáně

2. června 2007

 … myslím si, že bysme na další 
jízdu nemuseli čekat dalších sto 
roků a že bysme mohli nějak navá-
zat na tuto dnešní akci, a tak jako se 
dneska chodí Zámčiska ve Staré 
Bělé, tak by se mohlo jezdit i na těch 
kolách a nemusí to být pokaždé 
s touto výstavkou a určitě by se na-
šel nějaký způsob, jak se domluvit, 
dát si echo a společně se projet těch 
pár kilometrů …

8. července 1907

vznikají stanovy - první písemná 
zmínka o Klubu českých velocipe-
distů ve Staré Bělé. Kdo a kdy s myš-
lenkou vzniku spolku přišel, to se 
neví. Pod stanovami je podpis zřizu-
jícího výboru pod vedením Ludvíka 
Máchy – hostinského. Vznik klubu 
následně povoluje i C.K. policejní 
komisařství v Moravské Ostravě.

 Ve stanovách je i účel klubu: pěsto-
vání jízdy na velocipedu společným 
cvičením, výlety a cestováním, pořá-
dáním a účastí na závodech a pořá-
dání odborných přednášek i zábav.

11. srpna 1907

koná se ustavující valná hormada 
za účasti 30 členů, místo konání není 
jisté, předpokládá se však, že to bylo 
v hostinci Zlatý jelen, který tehdy 
Ludvík Mácha vlastnil. Noví členové 
spolku získávají členský lístek či legi-
timaci a po zaplacení poplatku také 
klubový odznak.

 Předsedou klubu je obchodník Me-
toděj Strakoš, jednatelem hostinský 
Ludvík Mácha, místopředsedou stroj-
ník Jiří Puczek, náčelníkem hutník 
Karel Ševčík a pokladníkem domkář 
Jan Černý.

 Po dobu své existence klub vyvíjel 
velmi bohatou činnost nejen sportov-
ní, ale i společenskou. 

11. června 1939

v hostinci U Lípy se koná mimořádná 
valná hromada, jejímž výsledkem by-
lo, po 32 letech činnosti, nucené roz-
puštění klubu – na základě článku II. 
vládního nařízení č.97/1939 Sb.z. a n.
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Výroční jízda krajinou

 Pokud jde o „strojový park“, byla 

k vidění moderní treková a silniční 

kola, ale také kola z 20. a 30.let mi-

nulého století. K historickým kolům 

byly samozřejmostí dobové kostýmy 

a cyklistické doplňky. Zvlášť na něk-

teré účastnice v šatičkách a klobouč-

cích byla radost pohledět. Zájmu se 

však těšila i některá historická kola.

 Přesně v 10 hodin se po krátkém 

uvítacím projevu a společném fotu 

před letní terasou Sokolovny všichni 

účastníci vydali na projížďku okolní 

krajinou.

 Trasa vedla nejprve na ulici Ječ-

mínkovu a po bezpečném zdolání 

světelné křižovatky na Nové Bělé 

směrem k rozcestí v Krmelíně. Tam 

došlo k rozdělení početného peloto-

nu na dvě stejně velké části: starší 

kola a méně zdatní účastníci se vy-

dali vpravo na Krmelín, moderní kola 

se zdatnějšími jezdci se vydala vlevo 

na Oprechtice.

První skupinka pokračovala přes 

Krmelín, kde ve sjezdu na Brušperk 

odbočila na první občerstvovací sta-

nici u přehrady, odtud pak na cyklo-

stezku kolem Ondřejnice a po ní 

do Staré Vsi a Košatky, kde v restau-

raci U Odry byla druhá občerstvova-

cí stanice.

 Po načerpání tolik potřebných sil 

jsme se vrátili na most přes Lubinu 

a za ním jsme odbočili na cyklostez-

ku do Proskovic a okolo Matěje zpět 

k Sokolovně, kam jsme dorazili těsně 

před 14. hodinou. Najeli jsme cca 

21 kilometrů.

 Na celé trase jsme zaznamenali 

jednu mimořádnou událost, kdy jed-

né z účastnic upadlo šlapátko i s pře-

vodovým talířem. Ale jelikož se nám 

společným úsilím podařilo najít 

vypadlý šroub, byl tento technický 

problém odstraněn.

 Druhá skupina pokračovala přes 

Oprechtice, kolem šachty Staříč, 

přes Staříč, Místek, podél přehrady 

Olešná, přes Zelinkovice a Chlebo-

vice do Rychaltic, kde byla v restau-

raci Richard polední přestávka. 

K historickým strojům patří i náležitý oděv.

Oldřich Dlouhý má rád noblesu a nostalgii historických jízd.

Výroční jízdu si užilo na šest desítek nejen starobělských cyklistů.

Pak se přes Fryčovice, Brušperk 

a Krmelín vrátila do Staré Bělé k So-

kolovně. Délka trasy byla 40 kilo-

metrů.

 K Sokolovně se všichni účastníci 

bezpečně vrátili mezi 14-14.30. Ná-

sledovalo předání pamětních listů 

a opékání připravených klobás. Sa-

mozřejmě se nezapomnělo ani na do-

držování pitného režimu, bylo to 

vzhledem k teplému počasí velmi 

důležité.

 Přátelská diskuze o trasách, zážit-
cích a dalších cyklistických akcích 
probíhala až do pozdních odpoled-
ních hodin. Všichni zúčastnění se 
shodli, že akci lze ohodnotit jako 
úspěšnou, a vyslovili přání, abychom 
na další nečekali až ke 120.výročí 
založení cyklistického klubu ve Staré 
Bělé.                            Oldřich Dlouhý 

Start i cíl byl u starobělské Sokolovny.
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 Čtyři ostravské obvody, dvě blízké 

frýdecko-místecké obce, jedna spo-

lečná cykloakce. To je první ročník 

Léta na kole, vyjížďky napříč všemi 

šesti organizátorskými katastry, kte-

rá slibuje příjemně strávený půlden v 

 sedle a zábavu mezi jednotlivými 

úseky i v cíli.

 „Je to rodinná akce, účastníci 

se mohou pěkně projet. Trasa má ne-

celých třicet kilometrů a Krmelínský 

kopec je jediným kopcem, jinak je to 

vyloženě rekreační jízda,“ zve staro-

bělský starosta Mojmír Krejčíček, 

sám vášnivý cyklista, který trasu 

s přispěním ostatních kolegů staros-

tů vymýšlel. „Vloni jsme se všichni 

sešli a říkali si, že by bylo fajn udě-

lat něco na kole. A když na kole, 

tak v létě. Smyslem je poznat jiho-

východní část Ostravy a nejbližší 

okolí jako výchozí bod pro cyklový-

lety do Poodří, Beskyd, kolem 

Ostravice,“ doplňuje.

 Ve Staré Bělé akce také začíná – 

17. června mezi 8.30-9.30 je u Soko-

lovny registrace. „Pak se každý vydá 

svým tempem, tak aby byl do dvou 

odpoledne v cíli v Bělském lese. 

Od nás se jede na Krmelínský kopec, 

přes Novou Bělou do Paskova, po cy-

klostezce k paskovskému zámku, 

pak podél Ostravice do Hrabové a cíl 

je v Ostravě-Jihu v Bělském lese,“ po-

pisuje starobělský starosta.

 Každá obec či městský obvod při-

pravil cyklistům nějaké zpříjemnění. 

„Třeba v Paskově bude možné si pro-

hlédnout zdejší zámek, bude tam 

i skákací hrad pro děti. V Hrabové 

bude gulášovka a v Bělském lese pár-

ky, pivo a Maxim Turbulenc,“ vyjme-

novává Krejčíček.

 Kdo má chuť vyrazit, může se za-

registrovat na webových stránkách 

akce www.letonakole.cz a staroběl-

ský starosta doufá, že zájemců bude 

dost. „Proč jet? Proč ne!“ říká jedno-

značně a věří, že spolu se starosty 

pěti okolních obcí a obvodů zadělali 

na novou tradici.                        (joh)

Rádi bicyklujete?
Vydejte se k sousedům
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Vychází zdarma

11 x ročně.

 V neděli 30.dubna uspořádala 

ASPV při TJ Sokol Stará Bělá 46.roč-

ník turistického pochodu Staroběl-

ská Zámčiska. Letos se na trasy dlou-

hé 10, 13, 17, 23 nebo 27 km vydalo 

545 příznivců turistiky, aby si pro-

táhli svá těla a podívali se po okolí 

Staré Bělé.  Start a cíl je u Sokolovny, 

kde po příchodu zpět dostanou všich-

ni na památku účastnický list a je při-

praveno bohaté občerstvení.

 Takže spěchat domů se nemusí 

a lidé si už zvykli. Posedí s přáteli 

a trošku se pobaví, stráví  příjemné 

odpoledne. Ovšem musí nám být na-

kloněno počasí. Předpověď nic dob-

rého nevěstila, počasí bylo po celý 

duben jako na houpačce, chvíli teplo 

a slunečno, pak zase zima a déšť. 

V týdnu před akcí byly ohlášeny pří-

Starobělský pochod

valové deště a zima, a tak všichni 

s napětím sledovali měnící se počasí 

a doufali v zázrak. Ještě ráno před 

pochodem spadlo z oblohy pár ka-

pek, ale sluníčko nakonec přece je-

nom z mraků vykouklo a bylo příjem-

ně. Myslím, že všichni mohli být spo-

kojeni, že pro sebe něco udělali. 

A příští rok se sejdeme opět poslední 

dubnovou neděli. 

  Poděkování patří všem, kteří se 

podíleli na úspěchu celé akce, ať už 

na kontrolách či v zázemí. Bez nad-

šení pro věc by to nešlo vůbec 

připravit.

  Děkujeme i městskému obvodu 

Stará Bělá, který nám akci finančně 

podpořil. 

Svatava Zezulková

   

 Stolní tenisté hrající ve Staré Bělé 

mají dlouhodobou tradici hlavně 

mezi neregistrovanými hráči.

 Po založení oddílu stolního tenisu 

pod hlavičkou Orel jednota Ostrava-

Stará Bělá v roce 2012 hrála tři druž-

stva v okresních soutěžích.

 V sezóně 2016 – 2017 startují Orli 

poprvé v historii i v Krajské soutěži 

II. třídy skupiny B.

 Tuto soutěž vyhráli z dvanácti cel-

ků a v sezóně 2017 – 2018 budou hrát 

v Krajské soutěži I. třídy.

 Cílem této sezóny bude se v soutě-

ži udržet a především doplnit druž-

stvo mladými hráči.

 Postupem do Krajské soutěže 

I. třídy se Stará Bělá dočkala důstoj-

né soutěže ve stolním tenise vzhle-

dem k hracím podmínkám a k tomu, 

jak tento sport dlouhodobě podpo-

rují zástupci obce a vedení Orla, 

kteří vytvářejí podmínky pro rozvoj 

stolního tenisu ve Staré Bělé. Podpo-

ru nám poskytla i paní ředitelka ZŠ, 

která nám umožnila odehrát některá 

utkání v tělocvičně školy v období 

plesové sezóny.

 Poděkování za postup do Krajské 

soutěže I. třídy náleží: vedoucímu 

družstva a hráči Ing. Zdeňku Baluš-

kovi, Petru Holaňovi, Františku Cha-

loupkovi, Vojtěchu Molinovi, Michalu 

Štulíkovi a hráčům na střídavý start 

Radku Benešovi a Matěji Mazůrkovi.

 Rádi bychom touto cestou oslovili 

místní patrioty a příznivce stolního 

tenisu se žádostí o případnou podpo-

ru A družstva stolního tenisu v sezó-

ně 2017 – 2018, kteří budou starto-

vat v Krajské soutěži I. třídy. Prvotní 

informace podá vedoucí družstva, 

tel. 777 061 855, který zajistí spojení 

s vedením jednoty Orla.

         Václav Stuchlý
         starosta jednoty Orel

         Ostrava-Stará Bělá

Stará Bělá se konečně dočkala

Krajské soutěže I. třídy ve stolním tenise


